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a r m a n m e l i . i r سخنگوی وزارت خارجه:

دور پنجم مذاکرات وین 
می تواند دور نهایی باشد

  منتظر اقدامات و تغییر رفتار ریاض هستیم
گفت و گــــو

حسن بهشتی پور در گفت و گو با »آرمان ملی«:

توافق یك ماهه به نفع ایران است
  آژانس نقشی در ترور دانشمندان هسته ای 

نداشته است
 تصویب 20 دقیقه ای برجام توسط مجلس دهم، 

تحریف تاریخ است

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان تأکید کرد: گفت وگوهای وین قفل نشده 
است و در این گفت وگوها پیشرفت قابل توجهی 
صورت گرفته است. سعید خطیب زاده در پاسخ 
به سوالی در ارتباط با مباحث صورت گرفته در 
مورد احتمال تمدید توافق بین ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و آخرین اخبار در این ارتباط 
خاطر نشان کرد: ضروری است که در این مورد 
دو نکته گفته شود؛ اول اینکه در شورای عالی 
امنیت ملی در خصوص موضوع تمدید این توافق 
گفت وگوها صورت گرفته است و این موضوع در 
پروسه بررسی های نهایی قرار دارد و در اولین 
فرصتی که این پروسه نهایی شود، دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی یا سازمان انرژی اتمی در ارتباط 
با آن اطلاع رسانی خواهند کرد. این دیپلمات ارشد 
کشورمان ادامه داد: در مورد این توافق توجه به 
این نکته ضروری است که این توافق دسترسی 
اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  به  فراپادمانی 
نمی دهد و این یک تصمیم بین ایران و آژانس است 
که دوربین ها فیلمبرداری ها را در چارچوب پروتکل 
الحاقی انجام دهند ولی دسترسی به بازرسان آژانس 
داده نشود و اگر این توافق تمدید نیز شود بعد از 
این هم دسترسی فراپادمانی به بازرسان آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داده نمی شود. وی ادامه داد: 
اگر در پایان گفت وگوهای وین ما به نتیجه مشخصی 
برسیم فیلم های ضبط شده می تواند در اختیار 
آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار بگیرد و باید تا آن 
روز صبر کنیم. وی در بخش دیگری از صحبت های 
خود در پاسخ به سوال دیگری در ارتباط با مذاکرات 
وین تأکید کرد: در خصوص گفت وگوهای فنی وین 
پیشرفت های قابل توجهی صورت گرفته و هنوز 
فکر می کنیم تفاهم در دسترس است و آنچه هم 
باقی مانده براساس دستورالعمل های اعلامی به 
وزارت خارجه، باید مورد دقت و پیگیری قرار بگیرد.

 زنده ماندن برجام 
سخنگوی وزارت خارجه تأکید کرد: اروپایی ها 
و آمریکایی ها فراموش نکنند که اگر برجام امروز 
زنده است این موضوع به خاطر صبر راهبردی و 
اقدامات با تدبیر ایران است. وی همچنین در مورد 
برخی اظهارات اخیر مقامات سعودی علیه ایران 
گفت: منتظر اقدامات و تغییر رفتار ریاض هستیم و 
سیاست های ایران در خصوص گفت وگوها و ترتیبات 
منطقه ای چیز جدیدی نیست و از حضور عربستان 
در این فرآیند نیز استقبال می کنیم. وی در پاسخ 
به اظهارات برخی از مقامات آمریکایی در ارتباط با 
موضوع برجام و بحث تحریم ها گفت: آمریکایی ها 
نه تنها از برجام خارج شده اند بلکه کلیه تعهدات 
خود را نقض کرده اند و به عنوان طرفی که سابقه 
سیاهی در نقض تعهدات و عدم اجرای تعهدات خود 
دارد، در موضعی نیست که جز بازگشت به تعهدات 
و عمل به تعهدات خود لفاظی های دیگری بکند. 
ما به آنها توصیه می کنیم که پیش از این لفاظی ها 
به اقدامات عملی فکر کرده و به تعهدات خود عمل 
کنند. سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ 
به سوال دیگری درباره مذاکرات در وین تأکید کرد: 
تنها وقتی به توافق خواهیم رسید که تمامی آنچه 
مدنظر ایران است و باید در مورد آن توافق شود، 
در مورد آنها توافق شده باشد. دقت در این مسیر 
برای ما در اولویت اصلی قرار دارد، در عین حال که 
اجازه نخواهیم داد کسی مذاکرات را فرسایشی کند. 
گزارش این مذاکرات به صورت روزانه برای مقامات 
نظام ارسال می شود که همه به صورت همزمان در 
جریان این مذاکرات قرار بگیرند و اگر نظری دارند 
آن را اعلام کنند. سخنگوی وزارت خارجه در مورد 
اتهامات مطرح شده از سوی دادستان بحرین به 
برخی از بانک های ایرانی در مورد اتهام پولشویی 
تصریح کرد: این اتهامات تکراری و فاقد هر گونه 
وجاهت قانونی و حقوقی است و جز رنگ و بوی 
سیاسی چیز دیگری ندارد. سخنگوی وزارت خارجه 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آقای عراقچی 
اعلام کرده اند که احتمالا این دور از مذاکرات در 
وین دور پایانی مذاکرات است، گفت: آقای دکتر 
عراقچی هیچ گاه نگفته اند که این دور، دور نهایی 
مذاکرات وین است. دور پنجم گفت وگوهای وین 
می تواند دور نهایی باشد همان طور که دور قبلی 
می توانست این گونه باشد. مسائل قابل توجهی باقی 
مانده است که حل بیشتر آنها به تصمیم سیاسی 
واشنگتن بستگی دارد و اگر چنین موضوعی حل 
شود رسیدن به توافق قابل دسترسی است. وی 
همچنین در پاسخ به سوالی دیگری در خصوص 
گفت وگوی اخیر روانچی، نماینده ایران در سازمان 
ملل با یکی از سناتورهای آمریکایی تصریح کرد: 
موضوعات دیگری نیز در این گفت وگو مطرح شده 
از جمله در مورد زندانیان ایرانی در ایالات متحده 
نیز صحبت شده و آقای روانچی تأکید داشتند که 
از بعد انسانی و ایجاد فضای مناسب ضروری است 
زندانیان ایرانی در آمریکا که بدون هیچ گونه جرمی 
در زندان های آمریکا به ناحق گروگان شده اند هر چه 

زودتر آزاد شوند.
 بازگشت سفیر ایران به انگلیس

خطیب زاده در مورد انتخاب سفیر جدید ایران 
در انگلیس با توجه به بازگشت سفیر قبلی تهران در 
لندن گفت: از سال قبل و چند ماه پیش سفیر جدید 
خودمان را به لندن معرفی کرده ایم. دولت انگلیس 
نیز چند ماه قبل سفیر خود را معرفی کرده و این 
موضوع در پروسه اداری خود در حال انجام است. 
وی در پاسخ به سوالی در ارتباط با مباحث مطرح 
شده در مورد لغو تحریم ها به مدت ۱۸۰ روز و اینکه 
در این فرآیند بحث راستی آزمایی لغو تحریم ها از 
سوی آمریکا چگونه انجام خواهد شد با توجه به 
اینکه ممکن است در مورد بخشی از راستی آزمایی ها 
به زمان بیشتری نیاز باشد، گفت: من چند بار گفته و 
تأکید کرده ام که برجام متنی است که باید اجرا شود 
و در برجام آنچه در خصوص تعلیق تحریم ها در ۱۲۰ 
یا ۱۸۰ روز گفته شده مربوط به کنگره آمریکاست 
و در خود برجام آمده که اینها باید در پایان هشت 

سال به صورت کامل برداشته شود. 

گـــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
نزد  کشورمان  دائم  نماینده  و  سفیر 
سازمان های بین  المللی در وین گفت که 
تصمیم ایران برای ادامه ضبط داده های 
دوربین ها حداکثر تا یک  ماه دیگر، روز 
گذشته از سوی سازمان انرژی اتمی به 
اطلاع مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی رسید و 
داده های سه ماه گذشته همچنان در اختیار سازمان انرژی 
اتمی قرار دارد و به آژانس منتقل نمی شود. داده های یک ماه 
پیش رو نیز صرفا نزد ایران خواهد ماند و در رابطه با حذف 
یا انتقال داده ها، همان شرایط تفاهم مشترک سه ماهه 
همچنان حاکم خواهد بود. نماینده دائم کشورمان به 
کشورهای طرف مذاکره توصیه کرد از این فرصت که بر 
اساس حسن نیت ایران فراهم شده است، در جهت لغو کامل 
تحریم ها به گونه ای عملی و قابل راستی آزمایی استفاده 
کنند. در این میان برخی معتقد ند این اتفاق به ضرر ایران 
خواهد بود زیرا هر روز که لغو تحریم ها به تعویق بیفتد کشور 
ضررهای بیشتری خواهد کرد و این یک اقدام سیاسی در 
راستای انتخابات ریاست جمهوری پیش رو است و برخی 
توافق یک ماهه با آژانس را ضروری می دانند که آسیبی به 
کشور وارد نمی کند؛ بلکه حسن نیت ایران برای احیای برجام 
را نیز ثابت خواهد کرد. هرچند باز هم صداهای متفاوتی از 
مجلس یازدهم به گوش می رسد. در راستای بررسی این 
مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با حسن بهشتی پور، 
تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی داشته است که در 

ادامه می خوانید.
 توافق یک ماهه ایران و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در راستای تداوم مذاکرات در وین به ضرر یا به 

نفع کشور خواهد بود؟
به نظر می رسد آن دسته از افرادی که در این روزها بر 
این باورند کهاین توافق به ضرر کشور است، بدون استدلال 
در این خصوص اظهارنظر می کنند. نباید فراموش کرد که 
آژانس وظیفه ای جز نظارت بر فعالیت های هسته ای ایران 
ندارد. آژانس که نمی تواند در سایر موضوعات که ارتباطی با 
این سازمان ندارد، دخالت کند. آژانس به دنبال جلوگیری 
از اشاعه سلاح هسته ای است که ایران اصلا به دنبال چنین 
سلاح هایی نیست و در مرحله بعد نظارت بر فعالیت های 
هسته ای کشورها را در دستور کار قرار می دهد. آژانس 
راستی آزمایی نیز انجام می دهد و اعمال هسته ای را با مدارک 
در اختیار گذاشته شده نیز تطابق می دهد تا راستی آزمایی 
کند. این وظایف آژانس است و این وظایف براساس پروتکل 
الحاقی در یک سطحی انجام می شود و براساس برجام در 
یک سطح بالاتری نظارت ها انجام می شود. این نظارت های 
هیچ صدمه ای به امنیت ایران وارد نمی کند. ترور دانشمندان 
هسته ای را نیز به صورت غیرواقع به آژانس ربط می دهند؛ در 
حالی که دانشمندان هسته ای ایران به واسطه عوامل نفوذی 
رژیم صهیونیستی ترور شده اند. این خرابکاری ها ربطی به 
آژانس ندارد. این نظارت ها علاوه بر اینکه ضرری برای ایران 
ندارد؛ دروغ های صهیونیست ها علیه ایران را هم برملا 
می کند و اجازه نمی دهد چهره ایران در جهان تخریب شود. 
 پس از پایان مهلت یک ماهه ایران به آژانس چه 
اتفاقاتی رقم خواهد خورد و آیا سرانجام توافق شکل 

می گیرد؟
شکل گیری توافق در وین بستگی به خواسته های طرفین 
دارد اما در این میان همچنان و در همین روزها برخی در 
داخل و خارج کشور تلاش می کنند توافق حاصل نشود و هر 
کدام نیز انگیزه های متفاوتی دارند. همین امر پیش بینی ها 
را سخت کرده است. امروز تقابل موافقان و مخالفان برجام 
سخت شده است. مشخصا آن کسانی که می خواهند فشار 
از روی دوش مردم برداشته شده و اقتصاد ایران از تنگنا 
خارج شود امروز موافق احیای برجام هستند. مشخصا پس 
از مردادماه دولتی نیز که بر سر کار می آید باید این روند 
مذاکرات را ادامه دهد؛ حتی اگر مخالف برجام باشد. امروز 
همه مزایا و مشکلات برجام را می دانند و باید توجه کرد که 
مذاکره در وین یک تصمیم کلان است که اتخاذ شده و دولت 

بعدی نیز باید از آن تبعیت کند.
 تاکید مجلس بر ایجاد مانع در مسیر مذاکرات 

وین به کجا ختم خواهد شد؟
ابتدا باید گفت در این میان یک مساله مکررا تحریف 
می شود و این یک تحریف تاریخی است. مجلس دهم به برجام 
رای نداده است؛ بلکه یک ماده واحده را در 9 بند و ۲ تبصره 
تصویب کرده است که اصلا ارتباطی با محتوای برجام ندارد. 
اینکه گفته می شود مجلس دهم برجام را در ۲۰ دقیقه تصویب 
کرده اصلا این گونه نیست. برخی بدون مطالعه مصوبه مجلس 
این حرف را می زنند. در مصوبه مجلس دهم خواسته هایی از 
سوی دولت مطرح شده است که طبق آن دولت با اصولی و 
مقرراتی باید برجام را تایید کند. این مصوبه مجلس همچون 
خواسته های شورای عالی امنیت ملی و رهبری از دولت در 
خصوص برجام است. نباید فراموش کرد که برجام در شورای 
عالی امنیت ملی تصویب شده است. مجلس دهم خواسته های 
خود را از دولت در آن جلسه مطرح کرده و آن خواسته ها را 
به رای گذاشته و شورای نگهبان نیز همان خواسته را تایید 
کرده است. تمامی این موارد به آن معنا نیست که مجلس در 
کشور محدود شود یا اظهارنظر نکند. دولت به عنوان مجری 
باید با مجلس تعامل کند. مذاکرات در وین مربوط به دولت 
روحانی و دولت آینده و دولت گذشته نیست؛ بلکه تصمیم 
کلانی است که در کشور توسط سران بلندمرتبه گرفته شده 
است. مجلس مختار است که هر کاری انجام دهد اما بهتر است 
از نظر کارشناسان استفاده کند تا اقدامات آنها به نفع مردم 
باشد. مجلس باید مسئولیت مصوبات خود را بپذیرد و از عواقب 
آنها آگاه باشد. مجلس بعضا مواردی را از دولت می خواهد و 
پس از اینکه دولت آن موارد را اجرایی می کند و نتیجه مثبت 
نمی شود، مجلس تقصیر را به گردن دولت می اندازد؛ در حالی 

که دولت صرفا مصوبه مجلس را اجرا کرده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: عده ای بر این 
باورند که مسعود پزشکیان کاندیدای اصلاح طلب 
انتخابات پیش رو در این دوره که جامعه چندان 
نگاه مشتاقانه ای به انتخابات و اصلاح طلبان ندارد، 
می تواند پدیده انتخابات اصلاح طلبان لقب بگیرد. 
سیاستمداری آرام، بی حاشیه و عدالت محور که طبق 
نظر سنجی ها کمترین رای منفی را از آن خود کرده 
است. این یعنی اصلاح طلبان هنوز هم می توانند به 
موفقیت و حضور در پاستور امیدوار باشند. اگر به 
اینها فن  سخنوری در مناظرات، پایگاه رای قومیتی، 
عدالت محوری و روحانی نبودن وی را نیز اضافه کنیم 
به نظر می رسد می توان او را کاندیدایی با قابلیت 
کشاندن قشر خاکستری به پای صندوق های رای و 

در ادامه پیروز انتخابات قلمداد کرد.
  گزینه های اصلی اصلاح طلبان 

انتخابات پیش رو برای اصلاح طلبان از اهمیت 
به سزایی برخوردار است؛ چرا که از یک طرف پس 
از، از دست دادن مجلس نمی خواهند دولت را نیز به 
جریان رقیب واگذار کنند  و از طرف دیگر درصددند 
با در اختیار گرفتن دولت و با عملکرد مطلوب خود 
حساب شان را از دولت روحانی و عملکردهای بعضا 
انتقاد برانگیزش جدا کنند. از همین رو است که نهاد 
اجماع ساز تشکیل داده اند و با انسجام کامل و مجدانه 
به برنامه ریزی برای انتخابات پیش رو پرداخته اند. 
چنانکه با وجود برخی رویکردها در جامعه، که 
چندان مطلوب نظر اصلاح طلبان نیست، اما آنها 
امید خود را برای موفقیت احتمالی در انتخابات 
از دست نداده اند. در همین راستا کاندیداهایی در 
انتخابات اصلاح طلبان را نمایندگی می کنند که 
برخی نامدار و برخی دیگر برای جامعه به آن اندازه 
شناخته شده نیستند؛ اما به اذعان عده ای همین 

مولفه شاید بتواند فاکتور مثبتی برای آنها به حساب 
آید. نگاهی به کاندیداهای اصلاح طلب نشان می دهد 
احتمال موفقیت کدام یک بیش از دیگران است. 
آنچه هم از اظهارات و نظرات فعالان سیاسی بر می آید 
نشان می دهد، اصلاح طلبان روی دو گزینه اصلی 
یعنی اسحاق جهانگیری و مسعود پزشکیان مانور 
می دهند. جهانگیری که سابقه مدیریت های مختلف 
استانی و فرا استانی تا وزارت و اکنون معاونت اول 
ریاست جمهوری را دارد و در کارنامه پزشکیان نیز 
سابقه حضور در وزارت ، چند دور نمایندگی  و نایب 
رئیسی مجلس مشاهده می شود. البته چهر ه هایی 
چون محمد شریعتمداری، محسن هاشمی، عباس 
آخوندی، مصطفی تاجزاده و... نیز در میان کاندیداها 
حضور دارند؛ اما آنچه از نوع نگاه و نظر شورای نگهبان 
بر می آید اینکه احتمال تایید صلاحیت جهانگیری و 
پزشکیان بیشتر است. هر چند رسانه  های جریان 
رقیب در یک جنگ روانی در حال القای این مساله 
هستند که جهانگیری رد صلاحیت خواهد شد؛ اما 
قدر مسلم نباید اسیر جنگ روانی جریان رقیب شد. 
نکته مهم این است که اصلاح طلبان در میان خود 
عامل وحدت بخش را دارند و در سریع ترین زمان 
ممکن روی یک یا دو نفر به اجماع خواهند رسید 
و به نظر می رسد بر همین مبنا در صورت تایید 
احتمالی جهانگیری و پزشکیان، که احتمال بسیار 
بالایی دارد، این دو نفر بتوانند در مناظرات انتخاباتی 
دست برتر را داشته باشند؛ چرا که هم جهانگیری از 
قابلیت فن بیان خوب و تاثیر گذار برخوردار است و  
هم پزشکیان در فن سخنوری و مناظره می تواند 

مطلوب ظاهر شود.
  کاندیدای سفید 

مسعود پزشکیان سیاستمدار اصلاح طلب از آن 

دست افرادی است که نوع تفکر و رویکردش در 
میان اصلاح طلبان کمتر دیده شده و در زمانه ای 
که بسیاری از اصلاح طلبان شعارهای پیش رو در 
راستای مسائل مختلف در حوزه های متفاوت، اما بر 
بستر آزادی اندیشه و بیان مطرح می کنند پزشکیان 
بیشتر به مفهوم عدالت در جامعه می پردازد؛ چیزی 
که شاید در برخی اظهار نظرات اصلاح طلبان مغفول 
مانده  و آزادی را بر عدالت مسبوق می دانند. آنچه 
مسلم است پزشکیان نسبت به سایر گزینه  های 
اصلاح طلبان شرایطی بهتری در فضای انتخابات 
مخصوصا در میان مردم دارد. نگاهی به نظر سنجی ها 
نیز نشان می دهد او از حیث نگاه مثبت مردم در 
جایگاه بالایی قرار دارد. به عبارتی نگاه منفی 
مردم به او بسیار کمتر از سایر چهره ها است. خود 
پزشکیان نیز در زمره سیاستمداران کم حاشیه و 
اخلاق مدار بوده است. البته پزشکیان فاکتورهای 
دیگری نیز دارد که او را از سایرین متمایز می کند. 
مهمترین نکته تم عدالت خواهی او است که می تواند 
در مناظرات مهمترین فاکتور او محسوب شود و 
مردمی را که خواهان عدالت در همه شئون و رفع 
تبعیض و اختلاف طبقاتی هستند، به سمت خود 
بکشاند. البته مولفه تاثیر گذار دیگر پزشکیان پایگاه 
رای قومی او است که می تواند وی را در صحنه 
انتخابات یاری کند. موید این نکته نیز رای  آوری 
بالای وی در هر انتخابات مجلس از خطه آذربایجان 
است. آنچه مشخص است همین که پزشکیان 
چهره ای جدید و از طبقه متوسط رو به پایین جامعه 
است و در کسوت روحانی قرار ندارد امتیازی است 
که در نظر مردم لحاظ می شود و وی را در میان 
اصلاح طلبان چهره ای سفید نشان می دهد. چنانکه 
علی تاجرنیا، فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید: 

»دید مردم نسبت به دکتر پزشکیان دید مثبتی 
است و بنده با حفظ حرمت سایر افراد در این حوزه 
و سایر کاندیداهای اصلاح طلب، آقای پزشکیان 
را واجد شرایط جذب آرای خاکستری می دانم.« 
پروانه مافی، عضو حزب کارگزاران نیز بیان می کند: 
»آقای پزشکیان از میان نامزدهایی که ان شاءا... 
تایید صلاحیت می شوند، بیشترین رای را دارد. 
ضمن اینکه هم اینک شاهد اقبال پرشور مردم به او 
هستیم.« باید دید پس از تایید صلاحیت ها نگاه ها 
به پزشکیان و سایر گزینه های اصلاح طلب چگونه 

خواهد بود. 
  عدالت و انصاف 

یک نامزد اصلاح طلب انتخابات ریاست جمهوری 
در دیدار با جمعی از اعضای احزاب اصلاح طلب 
اظهار داشت: راه نجات مملکت را در یک نگاه کلی، 
مراجعه به علم و متخصصان و کارشناسان می دانم. 
من نسخه ندارم اما می دانم نسخه را از چه کسی باید 
گرفت. انصاف نیوز نوشت، مسعود پزشکیان گفت: 
مشکلات اصلی جامعه تورم، بیکاری، بی عدالتی و 
دعواهایی است که در داخل داریم. تا زمانی که در 
داخل، این ناامنی اقتصادی وجود دارد پول نخواهد 
آمد؛ به دلایلی که نام بردم سرمایه  وارد نمی شود و 
ضروری است که محیط آرام تری فراهم کنیم. باید 
اختلافات داخلی و فضایی را که باعث رانت و فساد 
و تبعیض می شود، اصلاح کرد. سه، چهار سال است 
که کاملا متمرکز روی موضوع رانت و فساد و... کار 
می کنم و برایم چشم انداز حل آن بدیهی است. 
نایب رئیس مجلس دهم  در مورد تعامل با دنیا نیز 
بیان کرد: باید مشکلات را با همسایگان حل کنیم؛ 
تولید بدون بازار فایده ای ندارد، باید مجددا با دنیا 
تعامل داشته باشیم. پزشکیان اظهار کرد: باورم این 
است که عدالت و انصاف می تواند کشور را حفظ و 
مردم ما را راضی کند و اختلافات را از بین ببرد، آنچه 
موجب دعواست تبعیض و بی عدالتی است. اعتماد 
ملی بدون عدالت و انصاف امکان ندارد و برای ایجاد 
آن باید بازگردیم و با همه مردم مثل انسان رفتار 
کنیم. مهم نیست در این فرصت انتخابات برنده 
می شویم یا نه. کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
تصریح کرد: باید دقت کرد که رئیس جمهور بد در 
غیاب رای مردم خوب انتخاب می شود، بیایید و فریاد 
بزنید که بد کیست و رای نیاورد. تو اگر رای ندهی که 
اینها قوی تر می شوند، تو اگر نیایی که اینها پرروتر 
می شوند. باید مردم را راضی کرد که به صحنه بیایند 

و بعد هم در چارچوب عدالت و انصاف کاری کرد.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تحلیل آرایش های سیاسی را 
باید به پس از اعلام صلاحیت ها موکول کنیم اما آنچه تا اینجای 
کار مشخص شده این است که  در مجموع این احتمال وجود دارد 
که با انتخاباتی سه ضلعی مواجه باشیم؛ یک ضلع رئیسی است که 
عمده جریان های اصولگرا پشت ایشان هستند، یک ضلع لاریجانی 
است که هرچند امروز وضعیت مناسبی ندارد اما به مرور بخشی 
از آرای اعتدالی و بخشی از آرای اصولگرایان را به خود اختصاص 
خواهد داد و ضلع سوم نیز کاندیدای اصلاح طلبان است که بین 
 افراد تعیین شده در ابتدا تقسیم و در انتها تجمیع خواهد شد.

علی تاجرنیا ادامه داد: تحلیل من این است که مردم دوست دارند 
در این دوره به سمت چهره های جدیدتر بروند و افرادی را تجربه 
کنند که حداقل در ذهن شان نکات منفی در مورد آن فرد وجود 
ندارد؛ با این حال اینکه چقدر در فضای کنونی این امکان وجود 
داشته باشد،  خیلی مهم است؛ چراکه اگر ابزار اطلاع رسانی مشخص 

شود، بدون شک گزینش مردم افراد کم خطاتر خواهند بود.

یک استاد دانشگاه گفت: فرقی نمی کند چه کسی در آینده 
رئیس جمهور باشد، هر کس باشد ناچار است از شعارزدگی 
عبور کند و به سمت حل عقلانی مسائل برود. ابراهیم متقی با 
بیان اینکه به دولت آینده بیشتر خوشبینم تا دولت یازدهم و 
دوازدهم گفت: معتقدم هر کس در آینده رئیس جمهور شود، 
جهت گیری ما در سیاست خارجی تنش زدایی و همکاری های 
بیشتر است. من هم معتقدم اگر مساله را با آمریکا حل نکنیم 
با چین و روسیه هم نمی توانیم کار کنیم. وی در ادامه با انتقاد 
نسبت به آنچه توجه بیشتر روحانی و ظریف به بیرون و کدخدا 
نسبت به توجه به داخل عنوان می کرد، ابراز عقیده کرد:  به 
همین دلیل است که ظریف آذر 9۲ می گوید شش ساعت 
بیشتر در برابر آمریکا نمی توانیم مقاومت کنیم، این نگرش 
نشان می دهد چشم اندازش چیست. اینکه آقای ظریف مدعی 
است ایده آلیست است یعنی چه؟ در حالی که ایده آلیست بودن 

در دنیا امری مرده است.

فعال سیاسی اصولگرا گفت: کاندیداها نباید امنیت کشور 
را فدای چهار عدد رأی کنند؛ چه آنهایی که تاییدصلاحیت 
می شوند و چه آنهایی که تایید نمی شوند. بنابراین باید توجه 
داشت کسانی که کاندیدا می شوند یعنی می خواهند به کشور 
خدمت و قانون اساسی را اجرا کنند؛ یعنی اولویت آنها، اجرای 
قانون است. بنابراین اولین نکته در اظهارنظرات کاندیداها برای 
مشارکت، این است که امنیت کلی کشور را درنظر بگیرند، به 
خارجی ها گِرا ندهند و نظام را تضعیف نکنند. حسن غفوری فرد 
افزود: کاندیداها به یکدیگر نیش و کنایه و زخم زبان نزنند چراکه 
این گونه اقدامات مردم را دلسرد می کند. مردم هم می گویند 
فلان گروه، گروه دیگر را تخریب می کند و دیگری هم فلان 
گروه را تخریب می کند؛ بنابراین هر دو گروه بد هستند. ایرادی 
ندارد هر کسی بیاید و توانایی های خود را بیان کند، نه که ضعف 
دیگران را بگوید. به بیانی دیگر کاندیداها باید بگویند با فلان 

سابقه کاری ای که داشته ام می توانم خدماتی را انجام بدهم. 

 ایده آلیست بودن 
در دنیا امری مرده است

 کاندیداها، امنیت را 
فدای چهار عدد رأی نکنند

با انتخاباتی سه ضلعی 
مواجه می شویم 

آرمان ملی – محمد رحمانی: آیا جریان های تندرو به دنبال عدم حضور 
حداکثری مردم در انتخابات پیش رو هستند؟ آیا جریان اصلاح طلب 
از بی میلی مردم برای حضور در صحنه و سردی فضای انتخاباتی لطمه 
خواهد خورد؟ سوال اینجاست که چرا در پژواک صدای نهادها نشانه ای 
قوی از درخواست برای حضور حداکثری در انتخابات ریاست جمهوری 
یافت نمی شود؟ رویکرد تقلیل گرایانه برخی جریان ها در تقابل با حضور 
مردم در صحنه می تواند منجر به موفقیت جناح اصولگرا شده تا آنها را در 
رسیدن به کرسی ریاست جمهوری خرداد ۱4۰۰ نزدیک کند. یا اتفاقی که 
در خرداد 76 افتاد، تکرار می شود؛ جایی که همه نگاه ها به سویکاندیدای 
خاص است مردم، نماینده اصلاح طلبان را راهی پاستور خواهند کرد ؟ اینها 
مجموع پرسش هایی است که هرکدام پاسخ هایی مهمی را می طلبد. برای 
بررسی تشابه خرداد ۱4۰۰ با خرداد76، مشارکت حداکثری جامعه و نوع 
کنشگری اصلاح طلبان در انتخابات »آرمان  ملی« با جواد امام، دبیرکل 
مجمع ایثارگران اصلاح طلب و عضو جبهه اصلاح طلبان ایران به گفت و گو 

پرداخته است که می خوانید.
بسیاری از کارشناسان بر این باورند که شرایط اجتماعی- سیاسی امروز 
جامعه همچون خرداد سال 76 که نظر ها به سمت و سوی حجت الاسلام 
ناطق نوری بود ولی جامعه پای صندوق ها به آقای خاتمی رای دادند تشابه 
دارد. از آن سو که نگاه و خاستگاه با نفوذان نسبت به یک کاندیدای خاص 
است و عملا جریانات سیاسی را به حاشیه برده اند و حتی تندروها اقداماتی 
صورت داده اند که مردم هم از انتخابات استقبال بالایی نکنند به نظر می رسد 
این بخش دوم که حضور مردم است کاملا با خرداد سال 76 متفاوت باشد. 
با ورود مردم و حضور آنها پای صندوق ها می شود آن اراده ای که می خواهد 
مردم و رای مردم را نادیده بگیرد، باطل کرد. فکر می کنم که امروز عمل به 
شعار گروهی که رای ندادن را تبلیغ می کنند بدترین شکل رای دادن به آن 
بخش از افرادی است که حق و سرنوشت مردم را نادیده گرفته اند، تضمینی 
برای این جریان فکری خواهد شد. ما باید تلاش کنیم که مردم در صحنه 
حضور پیدا کنند و تمام آنچه تا امروز آنها بافته اند را پنبه کنیم زیرا هیچ راهی 
جز شرکت در انتخابات و به هم زدن این بازی نداریم. همانطور که می دانید 

برخی با صراحت تمام و صدای بلند می گویند که عدم مشارکت حداکثری 
هیچ خللی در مشروعیت انتخابات ایجاد نمی کند، این در صورتی است که 
تمامی مبانی کشور در مشروعیت قانون اساسی بر مبنای حضور مردم در 
صحنه است. اگر قرار باشد مردم در انتخابات شرکت نکنند اساسا جمهوریت 
بی معناست. در این صورت حاکمیت پشتوانه اصلی خود را که مردم هستند، 
از دست خواهد داد. باز تاکید می کنم اگر مردم حضور پیدا کنند تشابه با 

خرداد 76 ایجاد خواهد شد.
 چرا شاهد چنین رویکرد های تقلیل گرایانه ای در آستانه 
انتخابات هستیم؛ آن هم در حالی که مسئولان مردم را به مشارکت 

حداکثری توصیه می  کنند؟
امروز دیگر بحث جریان سیاسی مطرح نیست، نکته اساسی این است 
که امروز بزرگ ترین رقیب خودخواهان فقط مردم هستند. تندروها دیگر 
به جایی رسیده اند که بزرگترین تهدید را علیه خود، حضور حداکثری مردم 

می دانند. اگر مردم میدان را خالی کنند متضرر اصلی خواهند بود.
 با توجه به تاثیر آگاه سازی مردم برای حضور حداکثری در 
انتخابات فکر می کنید نقش اصلاح طلبان در این زمینه چگونه 

خواهد بود؟
اصلاح طلبان با تمام توان خود در صحنه حاضر هستند و ظرفیت هایی 
که می توانسته مردم را ترقیب به حضور در صحنه کند، مانند حضور 

آقای تاجزاده و ظرفیت های مهمتری مانند حضور زنان در عرصه 
کاندیداتوری، که شاخص ترین آنها خانم شجاعی هستند، امروز 

وجود دارد، ولی باید ببینیم برخوردی با آنها چگونه است؟ برخی 
هنوز به لوازمی که لازمه انتخابات حداکثری است، تن نداده یا 

حداقل هنوز رویکرد مثبتی را در این زمینه شاهد 
نبوده ایم. من به شخصه امیدوارم در روز اعلام رد 

یا تایید صلاحیت ها نور امیدی از شورای نگهبان 
بتابد تا سبب شود ترغیب و دعوتی که از سوی 

جریانات سیاسی صورت می گیرد با اجابت 
از سوی مردم مواجه شود.

 برخی مطرح می کنند که مردم برای حضور در انتخابات 
احتیاج به انگیزه  دارند، مانند سخنانی از جنس صحبت های آقای 
تاجزاده. از دیدگاه شما حضور چهره هایی مانند آقای جهانگیری 
و افرادی که از جبهه اصلاحات می آیند، چقدر در ایجاد این 

موج آفرینی موثر است؟
به عقیده من مردم و همین طور کاندیداهایی مانند آقای تاجزاده به 
دنبال ساختار شکنی نیستند، اصولگرایان تندرو هستند که با عمل و 
فکرشان ساختارها را بر هم زدند. البته آنها می دانند میثاقی که بین دولت 
و حکومت است، قانون اساسی است و این اعمال و رفتار هیچ نسبتی 
با قانون اساسی ندارد. آنها در جریانند مطالباتی که از سوی مردم ارائه 
می شود به حق و در چارچوب قانون اساسی است.  این درست است که 
قانون اساسی هم اشکالاتی دارد و باید اصلاح شود، ولی متاسفانه همین 
هم کامل اجرا و به آن عمل نمی شود. حرف ما این است که عده محدودی 
دارند از طرف مردم تصمیم می گیرند ولی هزینه آن کماکان بر دوش مردم 
است؛ گویی هرکسی در حوزه قانون اساسی مطالبات مردم را بیان کند 
سخن ساختار شکنانه ای می گوید ، این در حالی است که افرادی مانند آقای 
جهانگیری به دنبال ساختار شکنی نیست، مردم حق دارند خودشان برای 
خودشان تصمیم بگیرند و اگر کسی در چارچوب قانون صدای آنان شد این 

نامش ساختارشکنی نیست.
  اصولگرایان بسیار بر این نکته تاکید می کنند که اصلاح طلبان 
هرچند همواره کاندیدای اصلاح طلب معرفی می کنند ، اما در 
نهایت شرایط را به سمتی خواهند برد که از آقای لاریجانی حمایت 
خواهند کرد و بقیه کاندیدا های اصلاح طلب به نفع ایشان کنار 

خواهند رفت، نظر شما راجع به این موضوع چیست؟
این تنها القای جریان تند رو است و آنها به دنبال ایجاد شکاف در 
جریان اصلاح طلب هستند. این در حالی است که وقتی اصلاح طلبان 
خود کاندیدای مشخص دارند که ثبت نام کرده است و بعدها باید در 
معرض رای و قضاوت مردم قرار بگیرد چرا باید به کاندیدایی 
غیر اصلاح طلب فکر بکنند؟ این موضوع مطرح نمی شود مگر 
اینکه به قصد نا امید کردن آن بخشی از جامعه باشد که انگیزه 
دارند و به فکر مشارکت در انتخابات هستند. با این حال تا 
جایی که من می دانم ، آنگونه که در جبهه اصلاحات 
پیش بینی شده است، بعد از اعلام تایید صلاحیت ها 
در همان هفته اول با انجام یک نظر سنجی و 
ظرفیت هایی که کاندیدا ها از خودشان به 
تصویر می کشند ان شاءا... انتخاب و 

اعلام خواهد شد.

جواد امام در گفت و گو با »آرمان ملی«:

بازهممردمحماسهدومخردادراتكراركنند؛چرابيتفاوتي؟
 برخی فقط هزینه تصمیمات شان بر دوش مردم است
   تندروها به دنبال ایجاد شکاف میان اصلاح طلبان اند

»آرمان ملی« گزارش می کند:

پزشكيان؛ پديده احتمالی 
انتخابات١٤٠٠

     مهمترین نکته تم عدالت خواهی او است


